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Vážení spoluobčané, 
letošní podzim se nesl v duchu komunálních 
voleb, kdy jste svými hlasy vybrali nové ve-
dení obce. Opakovat se je někdy považováno 
za nevhodné, ale v tomto případě jde o jinou 
situaci a já to naopak považuji za slušnost. 
Proto mi dovolte ještě jednou poděkovat 
všem, kteří svými hlasy projevili důvěru ve 
mě a v ostatní členy zastupitelstva.  

V předchozích letech provázelo naše kaž-
dodenní soužití v obci velké množství zvlášt-
ních událostí. Jednou z nich byla příprava 
a realizace stavby kanalizace a čistírny od-
padních vod, kdy se v rámci naší komunity 
vedl spor o její umístění a kdy zelenou nako-
nec definitivně dostala varianta „na Babinci“. 
Průběh plánování této stavby je pro mě jed-
na velká zkušenost a zároveň závazek, 
že s plány i byť menších investic, se má před 
občany předstupovat aktivně již ve fázi pří-
prav a jasně definovat výhody a nevýhody,   
srozumitelně odůvodnit, diskutovat. 

Do naší obce však vstoupily i další událos-
ti, ty vnější. Byla to nenadálá coronavirová 
epidemie, spojená s izolací a nejistotou, je-
jímž následkem se mnoho věcí v našich živo-
tech nevratně změnilo. Řada společenských 
akcí v obci byla zrušena a opětovné rozjezdy 
nejsou jednoduché, jak slýchám od zklama-
ných myslivců, kteří přes veškerou snahu ne-
sehnali plesovou hudbu, jenž jde po období 
odříkání doslova na dračku. V neposlední řa-
dě, na konci letošní zimy, poznamenala naše 
životy další, do té doby dosti těžko uvěřitel-
ná událost. Ano, mám tím na mysli nesmysl-
nou válku na Ukrajině. Její dopady nyní poci-
ťujeme všichni formou nárůstu cen všeho, 
co člověk potřebuje k běžnému životu. I nás, 
nové vedení obce, tato událost výrazně for-
muje a nutí k dočasné zdrženlivosti 
v prezentaci rozvojových plánů. I přesto, že 
disponujeme finančními parametry na příští 
rok a do návrhu rozpočtu jsme alokovali pro-
středky na projekční činnost, budeme 
v prvním čtvrtletí především sledovat vývoj 
cen. Pokud vše půjde podle představ, sezná-

míme Vás s našimi prvními plány, které by 
měly navazovat na postupně dokončované 
stokování. 

I přes všechny ty události však lidé v naší 
obci nerezignovali na veřejné dění, zajímají 
se o to, jakým způsobem se bude obec rozví-
jet dál, a mají snahu se podílet na změnách 
k lepšímu. Osobně bych chtěl poděkovat 
dvojici zastupitelů, kteří se po třaskavém ob-
dobí rozhodli jít opakovaně do tohoto „boje“ 
a pokračovat v dalším působení 
v zastupitelstvu naší obce. Tím rozhodně ne-
chci ponechat stranou ani nové zastupitele, 
ale naopak, i jim patří dík za to, že se 
v nadcházejících čtyřech letech rozhodli pra-
covat ku prospěchu naší obce. Doufám, 
že společně vytvoříme tým a věřím, že tým 
pevný a sehraný, kde třeba i rozdílné názory 
budou základem k hledání toho nejlepšího 
pro obec. A v neposlední řadě nesmím zapo-
menout ani na ostatní kandidáty, kteří veřej-
ně vystavili své jméno a nesou si pomyslné-
ho černého Petra. Řadu z nich znám, stejně 
jako jejich potenciál, a rád bych, aby zůstali 
aktivní a podíleli se na spolupráci. Stejně tak 
doufám v budoucí zapojení dalších  lukovan-
ských občanů do veřejného života naší obce. 
Čeká nás spousta tvrdé práce.  

Určitě se shodneme na prioritě úspěšné-
ho dokončení výstavby kanalizace a čistírny 
odpadních vod. Všichni pociťujeme každo-
denně dopad této akce do běžného života, 
dopravní omezení, objížďky, výtluky na ko-
munikacích, zvýšenou prašnost nebo naopak 
bláto. Není opravdu dne, kdy by několikrát 
nezazvonil telefon s nějakou připomínkou, 
nebo stížností ohledně stavby. Ale i to k to-
mu patří. Nicméně budu upřímný, průběh 
výstavby z hlediska organizace a dopadu na 
okolí je v mnohém daleko od mnou zažitého 
standardu… Pozice obce je však velmi limito-
vána. Z dikce stavebního zákona není inves-
torem, nedisponuje smluvním vztahem a te-
dy ani sankčními instrumenty vůči subdoda-
vatelům nebo generálnímu dodavateli. 
Nicméně obec je alespoň majitelem někte-
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rých pozemků staveniště a především samo-
správným orgánem. Výsledek nápravy tedy 
záleží na tom, jak se k dané situaci vedení 
obce postaví. Je třeba aktivní přístup, vše ře-
šit okamžitě, důsledně, v některých přípa-
dech opakovaně, nepolevovat. Musím říci, 
že v této nelehké situaci je mou velkou opo-
rou místostarostka Martina Bulíčková, která 
tráví na úřadě spoustu času, a jen díky ní se 
mohu více soustředit na vlastní stavbu.  

Nicméně tato „velká zkouška“ naší trpěli-
vosti bude po krátké přestávce během vá-
nočních svátků a prvním lednovém týdnu 
pokračovat. Čekají nás stavební práce u kul-
turního domu, na Dolině a na přilehlém dět-
ském hřišti, kde budou probíhat práce na ka-
nalizaci a přečerpávací stanici označené jako 
ČS 1.  Dále budou pokračovat stavební práce 
na stoce A-1, nově na stoce B v Balinech a na 
stoce D-1, jenž leží na trase zatrubněného 
potoka mezi Točnou a Dolinou, a která bude 
i pro zkušené stavebníky nelehkým úkolem. 
Do nedávné doby probíhaly stavební práce 
i na stoce F, za humny na Kamenném, kde je 
současně s kanalizací ukládáno prodloužení 
vedení vodovodního řadu.   

V naší obci se však dějí i jiné věci. Věci, 
které náš život dělají radostnějším. V září se 
uskutečnily již tradiční Svatováclavské hody. 
Lukovanská mládež vše opět zorganizovala 
a uspořádala na jedničku s hvězdičkou. 
Za udržování této krásné tradice v naší obci 
patří lukovanské mládeži velká pochvala 
a poděkování. Další pochvala míří za členy 
Lukovanského spolku, kteří připravili nádher-
né odpoledne pod názvem Vánoční dílničky 
pro kluky a holčičky, které proběhlo v sobotu 
3. 12. 2022. V jejich rámci jste mohli najít 
stanoviště s pestrou škálou výrobků 
s vánoční tématikou, kdy se děvčata nejen 
z řad členek spolku věnovala dětem při po-
moci výroby jednotlivých vánočních dekora-
cí. Je pro mě potěšením sledovat, jak se tato 
akce stává stálicí naší komunity. 

Milou zprávou jsou i výsledky inspekční 
kontroly, která nedávno proběhla 
v Mateřské škole Lukovany. A dopadla nad-

míru výtečně. Poděkování tak patří za skvěle 
odváděnou práci celému pracovnímu kolek-
tivu naší školičky pod vedením paní ředitelky 
Mgr. Opálkové, který vytváří skvělé podmín-
ky jak v pedagogické, tak i ve všeobecné ob-
lasti výchovy našich nejmenších spoluobčán-
ků. To vše je doslova uvedeno v závěrečné 
zprávě inspekční kontroly, která neshledala 
ve fungování mateřské školy žádné závady. 
Mnozí z nás se o tom mohli ostatně přesvěd-
čit na setkání, které se konalo v druhou ad-
ventní neděli, 4. 12. 2022, při příležitosti roz-
svěcení vánočního stromu na Dolině. Tam 
naši nejmenší předvedli na jedničku připra-
vený sváteční program. 

S komunitním životem je spojena i exis-
tence venkovského hostince, kde ten náš 
je již několik dní uzavřen. Do dne uzávěrky 
Lukovanského zpravodaje neprojevil nikdo 
zájem o provoz místního hostince dle zveřej-
něného záměru. Tato situace nás netěší a již 
v rámci celého zastupitelstva jsme zahájili 
diskuzi, jak se k situaci postavit. Na jedné 
straně vnímáme skutečnost, že počet hostů 
hostince trvale a výrazně klesal a pod tlakem 
novodobých celospolečenských fenoménů 
se uzavírají hostince nejen v okolních obcích. 
Na straně druhé slyšíme slova některých 
obyvatel, že „vesnice bez hospody je jen na-
půl vesnicí“. Je tak nasnadě otázka, zda-li 
provoz hostince podpořit a pokud ano, jakou 
formou. Investicí do zařízení kuchyně, krbo-
vých kamen, nebo finanční podporou provo-
zu? Vaše názory či podněty velmi rádi uslyší-
me, ať ústně, nebo třeba emailem. 

Závěrem si Vám dovolím připomenout, 
že v měsíci lednu proběhnou prezidentské 
volby, a to „pravděpodobně“ ve dvou ko-
lech. První kolo proběhne 13. 1. 2023 a   14. 
1. 2023, druhé kolo o čtrnáct dní později, 
tj. 27. 1. 2023 a    28. 1. 2023. 

Milí spoluobčané, chci Vám všem ze srdce 
popřát šťastné a veselé svátky vánoční, plné 
pohody a vzájemné lásky. A dále pak hodně 
štěstí a pevného zdraví v novém roce 2023. 

 
Miroslav Hájek, starosta  



Výpisy z usnesení Zastupitelstva obce Lukovany přijatých  
na veřejném zasedání dne 26. 10. 2022 

Bod č. 1 
Usnesení č. 220101 
Zastupitelstvo obce Lukovany určuje ověřo-
vateli zápisu pana Pavla Cajzla a pana Mar-
tina Nesrstu a zapisovatelkou paní Michaelu 
Císařovou. 
 

Bod č. 2 
Usnesení č. 220102 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje na-
vržený program. 
 

Bod č. 3 
Usnesení č. 220103 
Zastupitelstvo obce Lukovany v souladu 
s § 84 odst. 2 písm. k) zákona o obcích urču-
je, že pro výkon funkce starosty obce bude 
člen zastupitelstva uvolněn. 
 

Usnesení č. 220104 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
do funkce starosty pana Miroslava Hájka. 
 

Usnesení č. 220105 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
do funkce místostarosty paní Martinu Bulíč-
kovou. 
 

Bod č. 4 
Usnesení č. 220106 
Zastupitelstvo obce Lukovany zřizuje finanč-
ní výbor a kontrolní výbor. Oba výbory bu-
dou tříčlenné. 
 

Usnesení č. 220107 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
předsedkyní finančního výboru paní Micha-
elu Císařovou. 
 

Usnesení č. 220108 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
předsedkyní kontrolního výboru paní Vero-
niku Harsovou. 
 

Usnesení č. 220109 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje čle-
ny kontrolního výboru pana Pavla Cajzla 
a pana Michala Švarce. 

Usnesení č. 220110 
Zastupitelstvo obce Lukovany odkládá vol-
bu členů finančního výboru z důvodu nedo-
statku kandidátů na členství ve výboru 
na nejbližší následující veřejné zasedání za-
stupitelstva obce Lukovany. 
 

Bod 5. 
Usnesení č. 220111 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje výši 
odměn v plném rozsahu uvedeného návr-
hu, tj. místostarosta 10 000,- Kč, předseda 
výboru 3 000,- Kč  a  člen zastupitelstva 
1 500,- Kč. 
 

Usnesení č. 220112 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje, že 
odměny za výkon funkce neuvolněného čle-
na zastupitelstva se budou poskytovat od 
20. 10. 2022.  
 

Bod 6. 
Usnesení č. 220113 
Zastupitelstvo schvaluje oprávnění starosty 
provádět změny v rozpočtu formou rozpoč-
tových opatření v tomto rozsahu. Změny 
rozpočtu mohou být provedeny maximálně 
do výše 500 000, -Kč ve výdajích, do výše 
500 000,- Kč v příjmech a do výše 500 000,- 
Kč ve financování na každé rozpočtové 
opatření. Dále předsedající navrhl, aby za-
stupitelstvo pověřilo starostu obce 
k provádění rozpočtových opatření mezi 
jednotlivými zasedáními zastupitelstva 
v případě příjmu a výdajů dotací, výdajů na 
zajištění chodu obce v případě havárií nebo 
stavu nouze, výdajů k odvrácení možných 
škod, kdy schválení rozpočtového opatření 
je nezbytné a má jen formální charakter, 
protože výdaj musí být realizován a při pře-
vodu peněžních prostředků mezi dvěma 
ZBÚ podléhajícími rozpočtové skladbě a do-
rovnání rozpočtu v závěru roku bez omeze-
ní. 



Výpisy z usnesení Zastupitelstva obce Lukovany přijatých  
na veřejném zasedání dne 14. 11. 2022 

Bod 1. 
Usnesení č. 220214 

Zastupitelstvo obce Lukovany určuje ověřo-
vateli zápisu pana Martina Nesrstu a pana 
Michala Švarce a zapisovatelkou paní Mi-
chaelu Císařovou. 
 

Usnesení č. 220215 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
změnu programu. 
 

Usnesení č. 220216 

Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
předložený program veřejného zasedání za-
stupitelstva obce Lukovany. 
 

Bod 2. 
Zastupitelstvo obce Lukovany bere na vědo-
mí rozpočtové opatření 8/2022. 
 

Bod 3. 
Usnesení č. 220217 
Zastupitelstvo obce Lukovany schválilo vy-
řazení navrženého majetku Mateřské školy 
Lukovany, varhan a pračky, dle přiloženého 
soupisu. 
 

Bod 4. 
Usnesení č. 220218  
Zastupitelstvo obce Lukovany schválilo pře-
vedení finančních prostředků z rezervního 
fondu Mateřské školy Lukovany do fondu 
investičního Mateřské školy. 
 

Bod 5. 
Usnesení č. 220219 
Zastupitelstvo obce Lukovany schválilo čle-
ny finančního výboru paní Veroniku Kousa-
lovou a pana Davida Poleče. 
 

Bod 6. 
Usnesení č. 220220  
Zastupitelstvo obce Lukovany schválilo pře-
ložení projednání obecně závazné vyhlášky 
o místním poplatku za obecní systém odpa-
dového hospodářství na nejbližší příští ve-
řejné zasedání zastupitelstva obce Lukova-
ny. 

 

Bod 7. 
Usnesení č. 220221  
Zastupitelstvo obce Lukovany schválilo pře-
ložení projednání obecně závazné vyhlášky 
o místním poplatku ze psů na nejbližší příští 
veřejné zasedání. 
 

Bod 8. 
Usnesení č. 220222  
Zastupitelstvo obce Lukovany schválilo pra-
vidla pro poskytování individuální podpory 
v roce 2023. 
 

Bod 9. 
Usnesení č. 220223  
Zastupitelstvo obce Lukovany schválilo zve-
řejnění záměru o pronájmu obecního hos-
tince. 
 

Bod 10. 
Usnesení č. 220224  
Zastupitelstvo obce Lukovany schválilo Do-
hodu o ukončení smlouvy o nájmu nebyto-
vých prostor ze dne 29. 09. 2020 sjednané 
mezi Obcí Lukovany a společností Gritstone 
s. r. o., zastoupenou Ing. Robertem Koman-
cem, ke dni 3. 12. 2022. 
 
 
Zápisy z veřejných zasedání Zastupitelstva 
obce Lukovany naleznete nově, od prosince 
2022, na webových stránkách obce Lukova-
ny (https://www.lukovany.cz/urad/zapisy-z-
verejnych-zasedani-zastupitelstva/).  
Od příštího roku budete mít možnost sledo-
vat veřejná zasedání zastupitelstva také on 
– line formou prostřednictvím facebooko-
vých stránek obce Lukovany (https://
www.facebook.com/ObecLukovany).  

https://www.facebook.com/ObecLukovany
https://www.facebook.com/ObecLukovany


Stavba kanalizace a čistírny odpadních 
vod Lukovany má platnou smlouvu o dílo 
do konce měsíce února 2024, dle předpo-
kladu investora by však stavba měla být, 
včetně oprav povrchů, dokončena do kon-
ce měsíce října 2023 (samotná kanalizace 
do konce měsíce června 2023). 

Občané budou moci své nemovitosti dle 
předpokladu připojit ke kanalizaci tzv. 
„naostro“ od měsíce července 2023 
(přípojky splaškové kanalizace mohou být 
budovány již nyní, a to tam, kde je to mož-
né, tzn. pokud již mají majitelé nemovitos-
tí vydán územní souhlas Stavebního úřadu 
Městského úřadu ve Zbýšově s umístěním 
stavby přípojky splaškové kanalizace). Bylo 
by vhodné, aby byly nemovitosti přepoje-
ny ke kanalizaci během letních prázdnin 
2023. U všech přepojení musí být přítomni 
pracovníci provozní Vodárenské akciové 
společnosti, a.s., kteří budou kontrolovat 
položení soukromých částí přípojek před 
záhozem. Do přípojek nesmí být zaústěny 
jiné než splaškové vody! 

Do letních prázdnin 2023 budou prove-
deny veškeré veřejné části přípojek 
do míst k hranici soukromého pozemku 
nebo místa osazení revizní šachty. Hlavním 
bodem je místo osazení kontrolní revizní 

šachty. Případné metry k hranici soukro-
mého pozemku mezi šachtou a hranicí po-
zemku budou účtovány SVaK Ivančice. Sa-
motnému připojení bude předcházet uve-
dení čistírny do zkušebního provozu a ka-
nalizace do předčasného užívání, a to Od-
borem životního prostředí Městského úřa-
du v Rosicích (plánováno v měsíci červnu 
2023). V průběhu ročního zkušebního pro-
vozu se pak bude vyhodnocovat chod čis-
tírny a plnění limitů vypouštěných přečiš-
těných vod. Po dokončení zkušebního pro-
vozu proběhne kolaudace stavby, dle před-
pokladu v červenci 2024.  

Na základě informací poskytnutých zá-
stupcem investora SVaK Ivančice Petrem Ko-
chem (vedoucí technik Provozu Rosicko) 
zpracovala Martina Bulíčková. 

Informace k výhledovému postupu prací na výstavbě kanalizace  
a čistírny odpadních vod v roce 2023 - 2024 



1. Každá nemovitost musí mít svoji samostatnou kanalizační přípojku. 

2. Do splaškové kanalizační přípojky smí být připojena pouze voda z WC, koupelen, prá-
delen, kuchyní a bazénů. 

3. Na kanalizaci pro veřejnou potřebu nesmí být napojena kanalizační přípojka odvodňující 
nemovitost přes funkční septik nebo zaústěný přeliv z žumpy. V případě, že je stávající 
způsob likvidace odpadních vod z nemovitosti řešen výše uvedeným způsobem, musí být 
současně s napojením přípojky na kanalizaci vyřazen septik (žumpa) z provozu. Zahnilé 
odpadní vody z jímky musí být vyvezeny osobou oprávněnou k vyvážení. Je zakázáno vy-
čerpat zahnilé odpadní vody z rušené jímky přímo do splaškové kanalizace! 

4. Do splaškové kanalizace nesmí být napojeny dešťové svody ze střech, odvodnění zpevně-
ných ploch dvorků apod. Dále pak do této kanalizace nesmí být zaústěny vody z chlévů 
a hnojišť. 

5. V předstihu před dokončením splaškové kanalizace pro veřejnou potřebu je třeba připra-
vit důsledné rozdělení splaškových a dešťových vod v nemovitosti a zajistit vyvedení 
splaškové přípojky z nemovitosti. V případě, že splaškové a dešťové vody z nemovitosti 
nebudou odděleny, nebude možné tuto přípojku napojit do veřejné splaškové kanalizace. 

6. Vlastní napojení nemovitosti na splaškovou kanalizaci bude zkontrolováno pověřeným 
zaměstnancem VAS, bude vystaven protokol o kontrole provedení kanalizační přípojky. 
Každý vlastník nemovitosti, která se napojuje na veřejnou kanalizaci, je povinen před zá-
sypem zhotovené splaškové kanalizační přípojky kontaktovat pověřeného pracovníka VAS 
– kontakt bude včas zveřejněn, a požádat o provedení kontroly. Na přípojce musí být osa-
zena kontrolní šachta o min. průměru 315 mm. V případě, že nebudou zjištěny závady 
bránící v užívání kanalizační přípojky, bude žadateli vydán protokol o kontrole správného 
provedení. Protokol nebude vydán pro přípojky částečně nebo zcela zasypané! 

7. Součástí kontroly splaškové kanalizační přípojky nebude část provedená dodavatelem 
hlavní stavby (odbočení z veřejné kanalizace). Výše uvedená kontrola se týká pouze úse-
ku, který si bude zajišťovat majitel nemovitosti. Kontrolováno bude zejména osazení 
a napojení revizní šachtičky, stavebně technické provedení trubní části propojení 
na vnitřní domovní kanalizaci, oddělení splaškových a dešťových vod a fyzické zrušení 
a odpojení stávajících jímek a septiků. Ze strany VAS bude požadováno, aby byl při vlastní 
realizaci dodržen materiál potrubí odsouhlasený v projektové dokumentaci, aby bylo pře-
dejito znehodnocení kanalizační přípojky, ke kterému může dojít např. vlivem jejího pro-
padení nebo jiného poškození. Pokyn k vlastnímu připojení na novou splaškovou kanali-
zaci (vytaženou domovní přípojku) bude vydán po zprovoznění veřejné stoky. 

8. Seznam nenapojených nemovitostí bude po dokončení celé stavby předán vodoprávnímu 
úřadu, který bude následně provádět důsledné kontroly, jak se nakládá s odpadními vo-
dami, a v případě zjištění nezákonné likvidace budou vystavovány pokuty. 

 
Informace připravil Obecní úřad Lukovany ve spolupráci  

s Vodárenskou akciovou společností, a. s., Divize Brno-venkov, Provoz VaK Rosice 

Podmínky pro napojení kanalizačních přípojek 



Putování za světýlkem s Mikulášskou nadílkou 

O druhé adventní neděli, 4. 12. 
2022, se uskutečnilo Putování 
za světýlkem s mikulášskou nadílkou.  

Děti s rozsvícenými lucerničkami 
a lampiony se při něm vydaly 
od mateřské školičky, za doprovodu 
Mikuláše a jeho andělsko-čertovské 
družiny, na pouť vesnicí, stejně jako 
podle dávné legendy pastýři 
za „zářící hvězdou“. Jejich putování 
skončilo na Dolině u vánočního stro-
mečku, který byl při této příležitosti 
slavnostně rozsvícen. Děti 
z mateřské školy předvedly u zářícího 

stromečku překrásný kulturní program. Mikuláš obdaroval, za asistence andělů a čertů, 
přítomné děti mikulášskou nadílkou a zmrzlí dospěláci se mohli zahřát a posilnit výtečný-
mi nápoji a dobrotami v občerstvení u tří čertic. 

Velice nás potěšila Vaše hojná účast na této rodinně laděné akci a těšíme se příští rok 
s Mikulášem, anděly a čerty 
na opětovnou shledanou. 

Zároveň při této příležitosti 
posíláme poděkovaní paní 
Ing. Miladě Osinové za pří-
spěvek ve formě ovoce, které 
věnovala dětem do balíčků 
s mikulášskou nadílkou. 

Za obec Lukovany  
Martina Bulíčková 



Ve školním roce 2022/2023 jsou děti vzdělávány opět 
ve dvou třídách a to ve stejné pedagogické sestavě jako 
vloni. V I. třídě nejmladší děti učí p. učitelka Hana Pokor-
ná a p. učitelka Jana Šikulová, ve II. třídě starší děti 
a předškoláky učí p. učitelka Jiřina Macálková a ředitelka 
školy.  

Podstata adventu vychází z křesťanské filosofie, ad-
ventní období trvá asi čtyři týdny, tj. 22-28 dní, vrcholí 
24. prosince na Štědrý den. Měřítkem adventu jsou čtyři 
adventní neděle. První je „železná“, druhá „bronzová“, 
třetí se nazývá „stříbrná“ a poslední „zlatá“ je nejblíže 
Štědrému dni. Mohlo by se zdát, že paní učitelky 
v adventní době děti jen hlídají, ale věřte, že tomu tak 
není. I v tento adventní čas je pro naše paní učitelky 
běžné, že se každý den připravují na konkrétní aktivity 
s dětmi, chystají si pomůcky, materiály, hry, básničky, 
písničky a promýšlejí potřebné podmínky pro spontánní 
i řízené činnosti, uplatňují různé formy a metody práce 
s dětmi, věnují se dětem i více, než je jejich pracovní povinnost. U dětí tak průběžně rozví-
jí klíčové kompetence předškolního vzdělávání a to kompetence k učení, k řešení problé-
mů, komunikativní, sociální a personální, činnostní a občanské.  

K životu naší mateřské školy patří samozřejmě oslavy tradic a svátků, akce pro děti, pro-
tože chceme, aby jejich pobyt byl radostný a plný prožitků. V letošním adventním čase dě-
ti vystoupily s kulturním programem u stromečku při akci Putování se světýlkem 
s mikulášskou nadílkou, v pondělí 5. prosince jsme v mateřské škole přivítali čerta, Mikulá-

Zprávičky ze školičky - adventní čas 



še a anděla, 8. prosince jsme navštívili MŠ Zakřany, kde děti shlédly divadelní představení 
Zimní pohádka, 12. prosince proběhne „Vánoční besídka“ dětí, 13. prosince chystáme 
projekt Možná přijde Ježíšek, 15. prosince zpestří vánoční atmosféru Divadlo kouzel Wal-
dini, 16. prosince budou děti vánočně tvořit s paní aranžérkou.  

Na závěr bych chtěla poděkovat OÚ Lukovany za zapůjčení prostor KD Lukovany, kde 
se letos konala „Vánoční besídka“ dětí z Mateřské školy Lukovany. 
Přejeme všem ze srdce  
hezké šťastné Vánoce. 
Pohodu a klid, 
tak jak to má být!                                                                           Mgr. Hana Opálková, ředitelka 

Letošní již tradiční Svatováclavské hody 
jsme mohli uskutečnit bez obav z vládních 
nařízení. Na první zkoušce, která započala 
10. 7. 2022, jsme se sešli v poměrně stej-
né sestavě, jako za poslední roky. Jelikož 
zájem mladých o tuto tradici bohužel upa-
dá, byli jsme vděční, že se k nám letos při-
dali i někteří nováčci. Letos se nám poda-
řilo seskládat celkem 8 párů. 

Hodové přípravy probíhaly každou ne-
děli v sále kulturního domu. Zkoušeli jsme 
tradiční Moravskou besedu a nástup. Spo-
lečně jsme chystali vše potřebné 
k hodovému týdnu. V půlce září jsme se 
vydali do nedalekých Popic na košt vína, 
kde nás pohostil a uvítal vinař Josef Patka. 
Z několika okoštovaných vín jsme nakonec 
vybrali 3 druhy bílého a 1 druh červeného 
vína. 

Zkoušky utekly jako voda a byl tu nejná-
ročnější předhodový týden, kdy přípravy 
vrcholí. Kluci kopou jámu, dováží a připra-
vují máju a majky, sklepníci stáčí víno, 
a holky se starají o zdobení a přípravu sá-
lu, máji a majek. I letos bychom chtěli po-
děkovat panu L. Vyhnalíkovi, který nám 
opět poskytl statek, na kterém jsme mohli 
nachystat máju.  

Hodový víkend mohl začít, a to v pátek 
30. 9., kdy je hlavním bodem stavění má-
je. Tímto bychom rádi poděkovali R. Liško-

vi a J. Vyhnalíkovi, protože i letos jsme 
máju postavili pod jejich vedením, a to 
tradičně za pomocí žebříků a lan. Od 
20:00 hod. probíhala předhodová zábava 
s kapelou Rock String. Potěšila nás hojná 
účast místních i přespolních občanů. Ne-
chyběla také bohatá tombola plná krás-
ných cen. Letos se lidé mohli pobavit také 
u půlnočního překvapení, které jsme 
si pro ně připravili. 

V sobotu 1. 10. probíhal hlavní průvod 
stárků obcí. Ten jsme odstartovali v 10:30 
u hospody. První zastávkou bylo vyzved-
nutí hlavní stárky. Následně jsme se vydali 
pro hodové právo k paní starostce do Ba-
lin, a po získání práva jsme obešli celou 
vesnici. Letos jsme bohužel díky nepřízni-
vému počasí museli průvod zakončit ne-
tradičně v sále kulturního domu.  
Od 20:00 hodin se konala hodová zábava. 
Celým dnem i večerem nás provázela DH 
Boršičanka. I na sobotní zábavě se usku-
tečnila bohatá tombola a opět malé půl-
noční překvapení. 

V neděli 2. 10. jsme se jako stárci zú-
častnili mše svaté v lukovanském kostele, 
kde jsme tak hodový víkend zakončili.  

Děkujeme všem stárkům za účast 
na letošních hodech a také za jejich po-
moc a úsilí. Děkujeme také rodičům na-
šich stárků za pomoc s přípravami, a děku-

Svatováclavské hody 2022 



Podzim s Lukovanským spolkem 

V sobotu 8. 10. dopoledne bylo ml-
havo a nevlídně, odpoledne se počasí 
alespoň částečně  umoudřilo a proběhla 
plánovaná Drakiáda. Sešli jsme se tento-
krát za sběrným dvorem poblíž vodárny, 
ale nakonec jsme se postupně posouvali 
směrem, kterým  foukalo :-). Typický vě-
trný den to nebyl, přesto jsme napočítali 
i dvanáct draků v letu současně. Děti si 
akci užily, vyběhaly se, zahřály teplým ča-

jeme také občanům, kteří nás přišli podpo-
řit. Velké díky patří také obci Lukovany 
a všem sponzorům, kterých se letos sešlo 
opravdu hodně.  

Doufáme, že tato tradiční událost se bu-
de nadále udržovat, a že se k nám přidají 
nové, mladší generace, které tuto tradici 
převezmou a udrží.  

Adam Kazda a Denisa Ďulíková 
 
 

Stárci: 
Adam Kazda – Denisa Ďulíková 
Tomáš Králík – Lenka Kuchyňková 
Honza Šindelka – Romana Havlíková 
Vojtěch Šindelka – Petra Nováková 
Ruda Komanec – Hana Šindelková 
Václav Hrubý – Vendula Smutná 
Jarek Vognar – Adéla Macálková 
Lukáš Trtílek – Natálie Malcová 
Sklepníci: 
David Kazda a Marek Vykoukal 

Poděkování od myslivců 

V nedávných dnech u řady z Vás zazvo-
nil myslivec z našeho mysliveckého spolku 
(MS Pooslaví, z.s.). Donesl Vám, majite-
lům pozemků, pozvánku na členskou 
schůzi Honebního společenstava Oslava-
ny, na níž se mělo mj. rozhodovat, kdo bu-
de vykonávat myslivost v naší honitbě 
nadcházejících 10 let. Velmi mile nás po-
těšila důvěra prakticky většiny majitelů 
pozemků, kteří již při návštěvě souhlasili 
s pokračováním výkonu práva myslivosti 
našim sdružením a stvrdili plnou moc pro 
zastupování na schůzi ve prospěch zá-
stupce z řad místních myslivců. Na schůzi 
honebního společenstva bylo následně 
odhlasováno pokračování ve výkonu mys-

livosti našim sdružením, tedy v našem 
okolí lukovanskými myslivci.   

Chtěl bych Vám touto cestou za tuto 
důvěru poděkovat, obzvlášť v době, kdy 
lidová myslivost zažívá nelehké časy 
v řadě oblastí, nejen v těch ryze odbor-
ných. V době, kdy se velmi obtížně hledá 
rovnováha mezi rozličnými zájmy při hos-
podaření v krajině. 

 
Závěrem mi dovolte, abych Vám všem 

spoluobčanům a příznivcům Lukovan po-
přál za lukovanské myslivce krásné 
a veselé Vánoce a hodně štěstí a zdraví 
do roku 2023. 

Zdeněk Šrámek 



jem a některou z napečených 
dobrot a domů odcházely s per-
níkovým dráčkem na památku 
anebo na zub. 

V neděli 16. 10. nám naopak 
počasí na Dýňování velmi přálo. 
Sluníčko svítilo, příjemně hřálo 
a účast byla jistě i díky tomu 
velmi početná. Rádi jsme mezi 
sebou přivítali i nové tváře. Ši-
kovné děti si ve spolupráci 
s neméně šikovnými rodiči vyře-
zaly spoustu nádherných hall-

oweenských dýní, tradičních i originálních. Pro tvoření bylo využito všech nabízených 
50 kusů dýní, a to si někteří účastníci přinesli i své vlastní! Občerstvení bylo k dispozici 
v hospůdce nebo ve formě sladkých a slaných, převážně tematicky dýňových, dobrot 
připravených členkami Lukovanského spolku. Akce se podle ohlasů podařila a líbila 
a během následujících večerů jsme pak mohli vídat rozsvícené krásné dýně u mnoha 
lukovanských domů. 

Během měsíce listopadu proběhla vědomostní přírodovědně zaměřená hra pro děti 
- Edova stezka. Již po několikáté mohly děti vyrazit po stopách jezevčíka Edy a odpoví-
dat na otázky umístěné na jednotlivých stanovištích rozprostřených jak po okolí Luko-
van, tak i přímo ve vesnici. Podle klíče doplňovaly děti písmenko ze správné odpovědi 
do tajenky na hrací kartě. Ti, kteří správně odpověděli na všechny položené otázky, vy-
luštili v tajence jméno ohroženého druhu ptáčka našich zahrad – zvonka zeleného, kte-
rý byl, mimo jiné, v minulosti vyhlášen ptákem roku 2021. Úspěšní luštitelé obdrželi 



jako odměnu za svoji snahu zelený zvonek 
na kolo a lupu, aby lépe viděli na otázky 
dalšího ročníku stezky jezevčíka Edy. 

Poslední letošní akcí, při které jsme se 
společně potkali, byly vánoční dílničky 
v sobotu 3. 12. I zde byla účast velmi hojná, 
přivítali jsme desítky dětí s rodiči, prarodiči, 
tetičkami i kamarády. Připravili jsme cel-
kem devět dílniček s vyráběním svíček ze 
včelího vosku, svícnů skleněných i z přírod-
ních větviček jehličnanů, stromečků 
ze šišek i bavlnek, kterými děti omotávaly 
vzory kolem zatlučených hřebíčků, vloček 
z papírových sáčků, svítících andělíčků, sně-
huláčků z kolíčků na prádlo a samozřejmě 
oblíbeným zdobením perníčků. Jako vždy 
jsme s děvčaty připravily bohaté občerstvení – slané i sladké, chlebíčky a nápoje. Děti 
celé odpoledne s nadšením vyráběly vánočně laděné dekorace, dospělí jim pomáhali 
nebo besedovali a ani jsme se nenadáli a byl večer a s ním i konec letošních dílniček. 

V současné době, resp. od 1. 12. do 30. 12. probíhá „Velký světelný adventní kalen-
dář“.  Každý den od začátku měsíce až do Štědrého dne se od 17:00 do 21:00 hodin 

rozsvěcí postupně číslice od 1 do 24 
na  některých z lukovanských domů. 
Kdo hraje hru hledání čísel světelné-
ho kalendáře, vyplňuje do hrací kar-
ty světelné číslice a číslo popisné 
domu, na kterém číslice svítí. Vy-
hodnocení hry proběhne v pondělí 
2. 1. 2023 mezi 17:00 – 18:00 hod. 
u betléma u kostela sv. Václava. Kaž-
dý, kdo odevzdá vyplněnou hrací 
kartu, obdrží drobnou odměnu, po-
té budou karty slosovány a majitel 
vylosované, pokud bude správně vy-
plněna, získá opět rodinnou vstu-
penku do Permonia a Duhového 
světa v Oslavanech. Karty 
i orientační mapky jsou dostupné ke 
stažení na našem webu: 
www.lukovanskyspolek.cz. 

 

 



Lukovanská vlčata - již zabydlená  

ve „vlčí“ klubovně 

Již je tomu přes rok, co došlo ke 
smluvní dohodě mezí obcí, místním 
Sokolem a Lukovanským spolkem  
o bezplatném poskytnutí jedné z vol-
ných šaten na místním fotbalovém 
hřišti pro potřeby kroužku Lukovan-
ských vlčat. Sluší se tak poděkovat ob-
ci a deklarovat, že tento prostor je vy-
užit tak, pro jaké účely byl dojednán. 
Více než slova vystihne situaci pár fo-
tografií, jak se prázdná šatna promě-
nila ve „vlčí doupě“.  

 

Za „vlčí smečku“ Petr Bulíček 

Děkujeme všem účastníkům našich ak-
cí za přízeň a spolupráci, za mnoho pozi-
tivních a nadšených ohlasů, jsme rádi, že 
nás takto podporujete a oceňujete a tě-
šíme se na další společná setkávání.  

Přejeme Vám krásné a ničím nerušené 
prožití vánočních svátků a v novém roce 
2023 jen to nejlepší.  

 

za členy Lukovanského spolku  
Jana Prokešová 



100. výročí Pamětní knihy obce Lukovan 
Usnesením obecního zastupitelstva ze 

dne 20.8.1922 byl prvním kronikářem naší 
obce ustanoven František Kulík, učitel 
v Lukovanech. Funkce se ujal dne 1. 9. 
1922. Letos si tedy naše obec připomněla 
100 leté výročí prvního kronikářského zápi-
su do Pamětní knihy obce Lukovan.  

Pojďme se nyní ponořit do časů dávno 
minulých skrze vyprávění prvního dolože-
ného kronikáře naší obce, poskytujícího 
obraz nejen o životě v ní, ale zároveň i po-
pis společenské a politické situace panující 
v našich zemích na počátku 20. století. Po-
zornému čtenáři jistě neunikne jistá para-
lela ke společenskému vývoji, kterým naše 
„moderní“ společnost  nyní prochází 
a mnohé z Vás jistě při čtení následujících 
řádku napadne ono známé: „historie se 
opakuje“. Pohodlně se usaďte, nalejte si 
šálek dobrého čaje či kávy a začtěte se do 
řádků, ze kterých na Vás dýchne atmosféra 
časů dávno minulých. 

„Usnesením obecního zastupitelstva ze 
dne 20. srpna 1922, byl jsem já František 
Kulík, učitel v Lukovanech, ustanoven prv-
ním kronikářem zdejší obce. Funkce této 
ujal jsem se dnes 1. září 1922.  

Nejsem zdejší rodák, ale dlím v tomto 
místě již 21  let, narodil jsem se 4. září 
1988 v Katově, a po absolvování učitelské-
ho ústavu v Kroměříži je to mé první místo, 

když jsem se stal zde počátkem školního 
roku 1901/2 učitelem. 

Obec Lukovany leží severo-východně 
od okresního města Ivančic a 25 km západ-
ně od hlavního města  země Moravy – Br-
na. Poloha její jest od východu k západu.  
Středem obce po celé délce vede úžlabina. 
Po obou stranách úžlabiny jsou stavení rol-
nická s budovami hospodářskými 
a v úžlabině jsou domky chalupníků. Rov-
něž i mezi jednotlivými hospodářskými 
usedlostmi jsou domky hornické.  

V roce 1901, kdy se kronikář do místní 
obce přistěhoval, bylo v ní 88 domovních 
čísel. Nynější celkový počet domovních čí-
sel je 129., z nich důležitější budovy jsou 
filiální kostel zasvěcený sv. Václavu, staro-
žitná památka ze 12. století, školní budova 
čís. 70, postavená v r. 1880 a školní budova 
čís. 95, postavená v r. 1908. Kromě toho je 
v místě panský dvůr patřící k panství Rosi-
ce – Veveří majitele Mořice de Foresta.  

Rozloha obce je 923ha 7a a 96 m2, 
z čehož připadá na pole 497ha 87a 
a 46 m2. 

Obyvatel podle posledního sčítání 
v únoru 1921 jest v obci 791, z čehož mužů 
380, žen 411, náboženství řím. kat. 789, 
2 bez vyznání, národnosti československé 
790, 1 Polák. 

 



Nejbližší poštovní, telegrafní a telefonní 
stanice je Zbýšov, vzdálený přes 3 km a že-
lezniční Rapotice 3 km. 

Správcem školy v roce 1901 (as od r. 
1889) byl Adam Šebek, který velikých zá-
sluh pro dobro obce a veškerého jejího 
obyvatelstva si získal. Jemu vypomáhal od 
r. 1901 Frant. Kulík, poněvadž škola v té 
době byla dvojtřídní. Za něho poprvé uči-
něn náběh ke kulturnímu životu v obci tím, 
že se počaly hráti divadla.  

Přičiněním obou zřízen byl hasičský sbor 
v r. 1901 a zvláštní náhodou je, že od doby 
jeho zřízení nebylo v místní obci většího 
požáru. 

Obyvatelé obce v té době nebyli ještě 
sdruženi v politických stranách, až na ne-
patrné výjimky, že několik horníků sdruže-
no bylo v odborové a politické organizační 
skupině sociálně demokratické 
v Lukovanech. Jelikož však počet selských 
usedlostí se neměnil a hornických rodin 
stále přibývalo, nabývala tato nová strana 
půdy. Čilejší život politický nastal po 
r. 1906, kdy soc. dem. strana česká přiklo-
nila se ke hnutí národního uvědomění 
a počala hájiti spolu s ostatními národními 
stranami českých požadavků na říšské radě 
ve Vídni. Český živel vystupoval všude do 
popředí a neochvějně hájil svých požadav-
ků.  

Dnem 28. června 1914, kdy se konal vše-
sokolský slet v Brně, rozlétla se zpráva 
o zavraždění následníka trůnu Františka 
Ferdinanda v Sarajevě. Atentát tento měl 
za následek válečný požár světový, který se 
měsíc po té rozpoutal. Hned na počátku – 
2. srpna – povoláno všechno mladší muž-
stvo. Rád nešel nikdo, ale musilo se. 
A doufalo se, že vojna dlouho nepotrvá. 
Ve městech nastala bída a obyvatelé jejich, 
hlavně Brna, vyrojili se na venkov, aby si 
zaopatřili poživatiny k uhájení života ne-
zbytné. Mnozí hospodáři – což budiž 
k jejich cti vzpomenuto – prodávali jim po-

traviny za maximální úředně stanovené ce-
ny, jiní však hleděli z nich bohatnouti. Ženy 
narukovavších neměly na růžích ustláno. 
Práce muže všude scházela, potahů nebylo 
a pole mnohde pouze 14 – 15 letými ho-
chy obdělávána. Platiloť se za 1 q pšenice 
až 400 – 500 K, za žito rovněž a ceny ječ-
mena a ovsa pohybovaly se mezi 200 – 
350 K. Rovněž i maso a výrobky z něho by-
ly úměrny cenám ostatních poživatin a pla-
tilo se za 1 kg masa od 8 – 34 K, sádlo pak 
za 50 – 60 K.  Za všechny poživatiny vymýš-
leny byly různé náhražky, a není divu, že  
nemajetnější třídy obyvatel trpěly podvýži-
vou, jelikož za nízké mzdy nebylo jim mož-
no živobytí sehnati. Nebylo v místní obci 
téměř rodiny, z níž by někdo nebyl do vá-
lečné vřavy povolán. Pozorovati to 
i z obětí, jež si válka světová z místních 
obyvatel vyžádala. Jsou to padlí: Koláček 
Václav, zeměď. děl. č. 1,  Lacina František,  
krejčí, č. 87, Nedvěd Josef, horník, č. 41, 
Nedvěd Karel, pasák, č. 46, Němec Au-
gustín, hut. kovář, č. 46, Nevřivý František, 
zeměď. dělník, č. 22, Polák Vilém, syn šafá-
ře, č. 1, Procházka Jan, horník, č. 43, Pro-
cházka Josef, obuv. pomoc., č. 43, Procház-
ka Tomáš, nádeník, č. 81, Přibyl Josef, syn 
rolníka, č. 16, Rosendorf Václav, krejčí, č. 
41, Smutný Antonín, želez. dělník, č. 6, 
Svoboda Jan, řezník, č. 50, Svoboda Vilém, 
obchod. příručí, č. 92, Straka František, 
horník, č. 110, Valeš Benedikt, zeměď. děl., 
č. 1, Žák Karel, hutní zámeč., č. 29. Ne-
zvěstní: Nedorost Marcelín, horník, č. 71, 
Smutný Josef, horník, č. 21. Na památku 
jim postaven u kostela pomník, který však 
dosud není úplně dokončen. Schází na 
něm podobenky a jména jejich. 

Skutečným svátkem pro národ náš a tím 
i naši obec byl 28. říjen 1918, den prohlá-
šení to samostatnosti našeho národa. 
Zpráva o tom došla do naší osady pro její 
špatné komunikační spojení dne následují-
cího. Co to bylo všude jásotu a radosti! Ve-



řejné a velice mnohé soukromé budovy 
ozdobeny byly prapory v barvách národ-
ních, které po 4 letém věznění, kdy nesmě-
ly se ukázati na světlo, vesele plály, jako by 
se radovaly, že spatřily opět český kraj. Vy-
plnilo se proroctví J. A. Komenského: Vláda 
věcí tvých opět k tobě se navrátí, národe 
český! Po 300 letém otroctví ve jhu ně-
meckém, a po 4 letech trvající litici válečné 
opět český člověk mohl volně vydechnouti. 
Však vytrpěl český národ ve válce světové 
muka a zvláště inteligence česká byla pod 
přímým dozorem a každý volnější projev 
pro národ český byl v zárodku mařen a měl 
vzápětí žalář a rozsudek smrti. A o smýšle-
ní inteligence mohly by vypravovati inter-
nační tábory v cizině pravé kroniky.  
A jak umělým pozlátkem byla německá 
nadvláda v mnohých našich městech, po-
zorovati bylo z toho, jak rychle tato města 
shazovala ze sebe háv německý a přes noc 
z mnohých měst německých stala se města 
česká…….. 
Rok 1922 
Obec v r. 1921 a 1922 postižena byla veli-
kým suchem, jakého zde není pamětníka. 
Od května 1921 až do druhé polovice čer-
vence 1922 skoro vůbec nepršelo. 
V r. 1921 nebyly následky sucha ještě tak 
veliké, jelikož půda ještě měla vláhu od zi-
my. Ale poněvadž v r. 1921 i zima byla su-
chá a dosti krutá a jaro 1922 rovněž suché, 
nastala veliká neúroda. Pícniny, hlavně je-
tele, musely býti zaorány, luštěniny se ani 
nevyvinuly a musely býti posečeny nazele-
no. V obilí jevil se pak nedostatek velký jak 
na zrně, tak i na slámě a možno směle po-
čítati úrodu obilovin oproti rokům dřívěj-
ším třetinovou. Později po žních deště mě-
ly vliv na vývin okopanin a nebýti toho byli 
by bývali rolníci nuceni velikou většinu do-
bytka odprodati. Stav jeho byl však daleko 
nižší než let předešlých a kromě toho špat-
nou výživou mnoho kusů uhynulo na lomi-
vost kostí.  

V obci nastal nedostatek vody, takže stud-
ny musely býti z nařízení obec. rady uza-
vřeny a voda v určité hodiny a v určitém 
množství rodinám vydávána. Rybník 
v dědině úplně vyschnul, čehož použito 
k jeho důkladné opravě. Lidé dováželi si 
vodu z potoků po Kamennými a pod Čeléš-
kou.  
V roce tomto obdrželi majetníci výměr da-
ně majetkové a z přírůstku na majetku ne-
blahý to následek války, jež je citelně po-
stihla. Má platiti ¼ láník od 3,5 – 5 tisíc ko-
run, ½ láník 8 – 12 tis a ¾ láník až 15 K ve 
3 po sobě jdoucích letech v 6 splátkách. 
V letošním nepříznivém roce zvláště splát-
ky zemědělcům našeho kraje uškodí. 
Na jaře tohoto roku osázena byla nově 
udělaná cesta k Rápoticím ovocnými 
stromky, které zajisté v budoucnosti budou 
dobrým zdrojem příjmů pro obec.  
Dnem 1. listopadu 1922 odešel z místní 
obce Karel Musil, správce školy, ustanoven 
byv řídícím učitelem v Silůvkách. Získal si 
o výchovu dítek v době poválečné velikých 
zásluh ze strany obce i její občanů. Místní 
školní radou i obec. zastupitelstvem  usne-
seno bylo, tlumočiti mu za jeho činnost 
dík.  
Po dlouho trvajícím suchu nastal deštivý 
podzim i zima, jako by deště své zmeškání 
si chtěly vynahraditi. Vliv jejich je pozoro-
vati na ozimech a bude-li příští rok jen po-
někud příhodný, dá se jistě očekávati slib-
ná úroda, jíž by si vy-
nahradili zemědělci 
ztráty roku letošního.  
 

Z Pamětní knihy obce 
Lukovan vypsala 

 Martina Bulíčková 
 



Stejně jako každý rok se i letos připravuje 
Oblastní charita Rajhrad na tradiční Tříkrálo-
vou sbírku. „Velice si vážíme Vaší podpory, 
která rok od roku sílí a díky níž můžeme 
nadále odborně i lidsky pomáhat seniorům, 
nevyléčitelně nemocným lidem, osobám se 
zdravotním a mentálním postižením, 
v sociální a hmotné tísni nebo ohroženým 
dětem a mládeži. Díky Vašim příspěvkům 
jsme mohli uskutečnit některé z projektů a u 
jiných jsme se posunuli kupředu. Chtěli 
bychom Vás poprosit o podporu i v letošním 

ročníku Tříkrálové sbírky, který se uskuteční 
od 1. do 15 ledna 2023. Díky Vám můžeme 
dál pečovat o potřbné a naplňovat tak charit-
ní poslání,“ říká Zdeněk Strašák, ředitel 
Oblastní charity Rajhrad a dodává: „V tuto 
chvíli můžeme naše příznivce odkázat na we-
bové stránky rajhrad.charita.cz, kde najdou 
aktuální informace. Srdečně děkujeme.“ 

 

Výtěžek z chystané koledy plánuje Oblastní 
charita Rajhrad  využít na: 
• pořízení dřevěných polstrovaných židlí do 
Domova se zvláštním režimem sv. Luisy, 
• výmalbu pokojů klientů Domova se zvlášt-
ním režimem sv. Luisy, 
• vybudování parkoviště pro automobily te-
rénních služeb, 
• otevírání bezpečnostních dveří na lůžkových 
odděleních hospice čtečkou čipů, 
• pořízení automobilu pro personál Domácí 
zdravotní péče, 

Dotaz: 
Po krátké známosti s cizincem se mi narodila dcera, které je nyní 7 let. V rodném listě nemá 

otce uvedeného. Od její 3 let s námi žije můj přítel, který k ní má přímo otcovský vztah, a ona 
ho bere jako otce, ale po právní stránce je pro ni cizí člověk. Vzhledem k tomu, že jsem jejím 
jediným zákonným zástupcem, chtěla bych se zeptat, jak by šlo udělat z mého přítele také 
"zákonného zástupce", aby mohl bez problémů s dcerou chodit k doktorovi, do školky, na do-
volené apod. K příteli mám plnou důvěru a mohu se na něj ve všem spolehnout, proto bych 
mu chtěla podepsat nějakou plnou moc, ve které bych uvedla, že má na dceru stejná práva 
jako já. Kamarádka mi řekla, že by to asi nestačilo, proto prosím o radu, co mám udělat, aby 
přítel mohl s mou dcerou vykonávat všechny činnosti, které mohu jen já jako matka, aniž by-
chom byli manželé.                                  Radoslava K., Ivančice 

Odpověď: 
Pokud si Váš přítel opravdu přeje mít k Vaší dceři stejná práva a povinnosti jako Vy, je řeše-

ní Vaší situace jednoduché. Vzhledem k tomu, že dcera nemá v rodném listu otce uvedeného, 
stačí když společně s přítelem zajdete na matričním úřad v místě faktického bydliště dcery a 
učiníte tzv. souhlasné prohlášení o otcovství, což znamená, že oba učiníte prohlášení, že Váš 
přítel je otcem Vaší dcery i když to tak ve skutečnosti není. Matriční úřad soulad biologického 
a právního otcovství nezkoumá. Na základě tohoto prohlášení bude Váš přítel zapsán do rod-
ného listu Vaší dcery jako její otec a bude mít vůči ní stejná práva a povinnosti jako máte Vy.  

Doporučuji si tento krok řádně rozmyslet, neboť s otcovstvím jsou spojené i další věci, např. 
dcera bude po Vašem příteli po jeho smrti dědit a pokud se rozejdete, bude muset na ni platit 
výživné ve stejné výši jako by byl jejím biologickým otcem. 

JUDr. Petronela Sojková, advokátka, Rosice, Brněnská 555, tel. 546413003  
Psáno pro časopis Rosa a Lukovanský zpravodaj 

Právnická poradna 

http://rajhrad.charita.cz


Říjen 

Paní  Iva Špundová  
Paní  Jitka Klímová 
Pan Vladimir Hargaš
Pan Jaroslav Posádka 
Pan Zdeněk Trojan 
Paní Vlasta Smutná 
 

Listopad 
Pan Stanislav Doležal 
Paní  Marie Šumberová 
Pan Karel Švarc 
Paní Dagmar Roszicsková  
Paní Jarmila Molnárová 
Pan Aleš Jelínek 
 

Prosinec 
Pan Jan Přibyl 
Paní Jitka Procházková 
Pan Jaroslav Burian 

Společenská rubrika 

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme  
a do dalších let přejeme hodně zdraví,  pohody 
a životního optimismu.   

V měsících říjnu - prosinci 2022  oslavili významné životní jubileum (50, 60,70, 80 a více let) 
tito naši občané: 

• vybavení zrekonstruovaných prostor Domu 
léčby bolesti s hospicem sv. Josefa, 
• podporu mobility v terénu pro odborné 
sociální poradenství a Charitní záchrannou 
síť, 
• zakoupení polohovacích pomůcek pro pře-
sun klientů Charitní pečovatelské služby. 

 

V Lukovanech proběhne sbírka v neděli 
8. 1. 2023 od 10 hodin. Děti, které mají zájem 
se sbírky účastnit jako koledníci, mohou rodi-
če přihlásit u paní Martiny Kuchyňkové na te-
lefonním čísle 732 252 166. 

 

Mária Durkáčová, Oblastní charita Rajhrad 
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